
  صحبت های عزیزی خادم نشان دهنده این نیست که سیستم 
»وی ای آر« ب�ه این زودی ها به ایران بیاید؛ ش�ما خودتان فکر 

می کنید سرانجام چه زمانی این اتفاق بیفتد؟
 ۴ سال پیش گفتم راه اندازی »وی ای آر« در ایران پروسه ای 
۱۰ ساله است. خیلی ها آن زمان می گفتند خسروی سنتی فکر 
می کند، در حالی که اطلاعات کامل از وضعیت داشتم و می دانستم 
»وی  ای آر« یک کار بزرگ و جهانی در امر بیزینس اس��ت. آن 
زمان که خیلی ها پشت میز مدرسه شان نشسته بودند و الان در 
فوتبال ما هستند، من حق العمل کار گمرک بودم. یعنی کارت 
ترخیص کالا داشتم و این کار را از 22-2۱ سالگی شروع کردم 
و تا 35-3۴ سالگی ادامه دادم. آن زمان که واردات ممنوع بود، 
شرکت ما کالاهای کارخانه های عظیم را ترخیص می کرد. پس 
وقتی حرفی می زدم روی هوا نبود و جدی بود. الان 5-۴ سالش 
گذشته و اگر دست روی دست بگذاریم 5-۴ سال دیگر هم طول 
می کشد ولی با اراده ای که من در فدراسیون فوتبال می بینم، هم 
رئیس و دبیر فدراس��یون و هم آقای افشاریان واقعا می خواهند 
»وی ای آر« را عملیاتی کنند. امیدوارم تا پایان سال یا حتی در 
نیم فصل دوم عملی شود. همه نهادها حتی صداوسیما باید کمک 
کنند. حالا که فدراس��یون اراده کرده انجامش دهد، به نظرم تا 
سال بعد ما این سیستم را در اختیار داشته باشیم. البته موضوع 
»وی ای آر« به مسائل سیاسی و ارزی کشور ربط دارد. ۱5 کشور 
که لایسنسش را دارند می توانند »وی ای آر« بدهند که ما سراغ 
یکی از آنها رفتیم. شرکتی که می گفتند هنک گنگی- بلژیکی 
اس��ت، که بعدها گفتند اسرائیلی است. ما نباید حالا حالاها به 
فکر ورود وی ای آر باش��یم. اول باید به فکر حل مشکلات ارزی، 
معاملاتی و تبادلاتی کشور باشیم. هر زمان این مشکلات حل 
شود، »وی ای آر« هم براحتی وارد ایران خواهد شد. به نظر من 
ما باید شبیه س��ازی کرده و با فیفا صحبت کنیم؛ مثل کشتی، 
والیبال، بسکتبال، تکواندو و کاراته از تجهیزات الکترونیکی داخلی 
استفاده کنیم. وقتی ما تحریم هستیم، چطور باید تنها از این ۱5 
کش��ور سیستم وارد کنیم. مثلا ماشین ال 9۰ که سال 85-86 

وارد شد مثل تولیدات حالا نبود؛ موتور ماشین به صورت کامل 
وارد ایران شد و اینجا سوار بر ماشین کردیم اما بعدها موتورش 

در ایران ساخته شد. 
  داربی روز شنبه پایتخت در دقیقه ۸۸ یک صحنه حساس 
داش�ت که تمام کارشناسان رای به اشتباه داور در عدم اعلام 
پنالتی به س�ود اس�تقلال دادند. اگر »وی ای آر« بود، این همه 

اعتراض هم در پی نداشت. 
ب��ه هر صورت اگر »وی ای آر« ه��م در این دیدار بود باز هم 
تشخیصش سخت بود. یعنی اتاق »وی ای آر« باید به داور می گفت 
کن��ار زمین صحنه را ببین. آیا داور در چند ثانیه می توانس��ت 
تشخیص دهد پنالتی است یا خیر؟ به نظر می رسد قبل از نصب 
»وی ای آر« ما باید فرهنگ استفاده از آن را داشته باشیم. مثال 
می زنم؛ در جام جهانی 2۰۱8 که از »وی ای آر« استفاده شد، هیچ 
کشوری جز ایران اعتراض نکرد. در بازی ایران و پرتغال زمانی 
که خطای هند را برای ما پنالتی گرفتند و »وی ای آر« هم تأیید 
کرد، ما باز هم به س��مت داور رفتیم. بنابراین اول باید آموزش 
بدهیم که وقتی »وی ای آر« نظر می دهد، دیگر باید بپذیریم. حالا 
اینکه »وی ای آر« چگونه با داور هماهنگ می شود را باید داوران 

ما آموزش ببینند. 
  داوران جوانی در این فصل داریم اما از طرفی اشتباهات 
داوری زیادی را هم در بازی ها ش�اهد هس�تیم. این اتفاق 
ممکن است منجر به سوخت شدن نسل جدید داوران شود. 

اصلا اش��تباهات ما ربطی به داوران جوان ندارد. 
می توانم از روی آمار به ش��ما بگویم اشتباهاتی 

ک��ه داوران باتجربه ما کردند، از اش��تباهات 
داوران جوان بیشتر بوده است. اگر بخواهیم 
جوانگرایی کنیم، نباید بترسیم. الان بین 
آقای فغانی و س��ایر داوران فاصله زیادی 
افتاده اس��ت. ما بای��د فاصله را بین بقیه 
کمتر و انگیزه را بیش��تر کنیم. باید در 
چیدمان ها و انتخاب رؤسای کمیته های 

داوران استان ها دقت کنیم. ما باید در برنامه آموزشی و نظارت 
تجدیدنظر کنیم. باید کشور را به ۷ منطقه تقسیم کنیم. 5 منطقه 
که شمال، جنوب، غرب، شرق و مرکزند مشخص است و 2 منطقه 
سیار هم باید بگذاریم. برای مناطقی که فوتبال کمتری دارند، 
داوران آنجا را استعدادیابی کنیم. برای این کار برنامه ریزی جدی 
می خواهیم و یک تیم کاری ۱۰۰ نفره نیاز داریم که با کمیته 

داوران کشور همکاری کنند.
  سیستمی که برای بازی تیم  ملی با کره استفاده شد، شباهتی 
به »وی ای آر« نداش�ت و استفاده خاصی هم از آن نشد. با این 
وضعیت ممکن است باز هم سیستمی انتخاب شود که کیفیت 

و کارایی نداشته باشد. 
نه! آن سیس��تمی که بازی با کره انتخاب شد، به قول آقای 
افشاریان گروگان گرفته شده بود. حالا اینکه چه تعداد دوربین 
کافی بوده را نمی دانم. اینها را باید از موعود بنیادی فر و محمدرضا 
اکبریان سوال کنید. ولی ظاهرا سیستم کاملی بوده اما اینکه آیا 
استفاده از آن منوط به اجازه هایی بوده یا جنس ها اسرائیلی بوده 
است را باید از آقای کامرانی فر، دبیر فدراسیون سوال کنید. در 
هر صورت فکر می کنم سیستم بدی برای شروع نبود اما 

گرفتار مسائلی شد که گفتم. 
  شما خودتان فکر می کنید با توجه به اشتباهات زیاد 

داوران ما، این سیستم برای فوتبال ما لازم است؟
بالاخره »وی ای آر« کمک می کند اما راس��تش من 
فقط سیس��تم »وی ای آر« را ب��رای خط دروازه 
موافق هستم. با توجه به  شناختی که از داوران 
دارم، حساس��یتی که در داوری کشور وجود 
دارد و فرهنگ تماش��اگران ما که بالاخره به 
اس��تادیوم ها می آیند که حتی برای اوت هم 
اعت��راض دارند، »وی ای آر« خیلی نمی تواند به 
ما کمک کند. س��ر هر چی��زی که نمی توانیم 
»وی ای آر« ببینیم. فقط روی صحنه های گل ها، 
آفسایدها و اخراج ها »وی ای آر« ورود می کند. ما 

الان می بینیم سر یک ضربه آزاد، پرتاب توپ و اوت، جابه جایی 
و جاگیری داور، همکاری داور و کمک داور، تعویض و... اعتراض 
می کنند. »وی ای آر« مشکل ما را حل نخواهد کرد تا زمانی که 

فرهنگ فوتبال ما و فرهنگ احترام به داور درست نشود. 
  چ�را هر چ�ه جلوتر می رویم، اش�تباهات داوری در لیگ ما 

بیشتر می شود؟
اینکه هر چه بیشتر جلو می رویم، داوران اشتباهات شان بیشتر 
می شود، ربطی به کمیته و دپارتمان داوری ندارد. چون هر کمیته 
و دپارتمان��ی می خواهد بهترین داوران را برای هر بازی بگذارد. 
به نظر من به خ��ود داوران ربط دارد. کلاس های هماهنگی ما 
یک روز است که کم است. ما باید برای هر رده از مسابقات مان 
3 تا 5 روز کلاس هماهنگی بگذاریم. باید در سیستم آموزشی 
و مدرس های م��ان تجدیدنظر کنی��م. قبلا هم گفتم و به آقای 
افش��اریان هم گفتم در کمیته داوران از اعضایی استفاده کنیم 
که حتی انتقاد می کنند و نظر مخالف دارند. مهم این است که 
بلد باشند حرف بزنند. با انتقاد است که کار خوب انجام می شود. 
فوتبال ما نسبت به دهه های ۷۰ و 8۰ سطح فنی و تاکتیکی  اش 
پایین آمده است. اگر دقت کنید 95 درصد ملی پوشان ما لژیونر 
هس��تند. یک مقدار کاریزمای داوری ما پایین آمده است. بنده 
نخستین سوتی که سال ۷6 در بازی استقلال اهواز و فجرسپاسی 
زدم، قبلش ۱6 س��ال کمک داوری کردم. الان داوری می آید با 
3 سال سوت زدن به لیگ برتر راه پیدا می کند. به نظر من این 
کار عجولانه است. همه داوران می خواهند سریع فغانی و فنایی 
شوند که شدنی نیست. باید آرام  آرام پیش رفت. ما باید یک بخش 
استعدادیابی در دپارتمان داوری داشته باشیم. ما در استعدادیابی 
مشکل داریم. مثلا آیا علی خسروی با قد ۱۷۰ سانتیمتر به درد 
داوری می خورد؟ یا فردی با قد ۱9۰ س��انتیمتر به درد داوری 
می خورد؟ آیا اصلا داوری به قد است؟ به ژن است؟ یک داور باید 
از جنبه شغل، تحصیلات، شخصیت و خیلی موارد دیگر بررسی 
شود. قدیم ها چرا داوری ما بهتر بود؟ چون اکثر داوران ما معلم 

ورزش، استاد دانشگاه و فوتبالیست بودند.

تاریخ سازی بانوی هندبالیست ایران
دروازه ب��ان تیم  ملی هندبال بانوان 
ایران تاریخ س��از شد و در مسابقات 
قهرمانی جهان ب��ه عنوان بهترین 
بازیکن دیدار با نروژ ش��ناخته شد. 
تی��م ملی هندبال بان��وان ایران در 
چارچوب مسابقات قهرمانی زنان جهان برابر نروژ مدعی 
کس��ب عنوان قهرمانی ای��ن دوره از رقابت ه��ا و دارنده 
مدال های قهرمانی جه��ان و المپیک با نتیجه ۴۱ بر 9 
شکست خورد اما فاطمه خلیلی، دروازه بان تیم  ملی هندبال 
بانوان ایران در پایان دیدار با نروژ عنوان بهترین بازیکن 
زمین را به دست آورد. خلیلی در این دیدار عملکرد قابل 
توجهی داشت و با وجود این شکست پر گل، بارها با مهار 
توپ های مهاجمان تیم  ملی نروژ مانع باز شدن دروازه تیم 
ملی شد. وی در بازی نخست تیم  ملی برابر رومانی نیز 
عملکرد بسیار خوبی داشت و صفحه رسمی فدراسیون 
بین المللی هندبال در گزارشی به عملکرد دروازه بان تیم  
ملی هندبال بانوان کشورمان پرداخت و عکس العمل های 
وی را درخشان توصیف کرد. تیم ملی هندبال بانوان ایران 
به عنوان نخستین تیم محجبه در دیدارهای جهانی، برای 
نخستین بار به عنوان یک رشته تیمی توپی در بخش زنان 
جواز حضور در مسابقات جهانی را کسب کرده است. این 
تیم در دور مقدماتی با تیم های رومانی، نروژ و قزاقستان 
هم گروه است. شاگردان خدیجه قانع پیش از این، نتیجه 
را به رومانی هم واگذار کرده بودند. بیست و پنجمین دوره 
مس��ابقات هندبال قهرمانی زنان جهان ۱۰ تا 28 آذر در 

اسپانیا برگزار می شود. 

کمک ۲ میلیون دلاری AFC به ایران 
و فدراسیون های آسیایی

کنفدراس��یون فوتبال آس��یا در برنامه های جدید 
خود کمکی 2 میلیون دلاری را برای فدراس��یون های 
عضو خود از جمله ایران در نظر گرفته اس��ت. سایت 
کنفدراس��یون فوتبال آس��یا اعلام کرد در برنامه های 
جدید این کنفدراسیون برای کمک به فدراسیون های 
عضو خود جهت توس��عه فوتبال آسیا کمک 2 و یک 
میلیون دلاری را در نظر گرفته اس��ت. بر اس��اس این 
برنامه، فدراس��یون های عضو کنفدراس��یون آسیا این 
فرصت را خواهند داشت تا از سهمیه کامل 2 میلیون 
دلاری در ی��ک دوره ۴ س��اله ب��ا حداکث��ر تخصیص 
5۰۰ هزار دلار در س��ال اس��تفاده کنند. همچنین به 
فدراسیون های منطقه ای در طول ۴ سال یک میلیون 
دلار تخصیص داده می شود که حداکثر استفاده از آن در 
سال 25۰ هزار دلار است. فدراسیون های عضو موظفند 
تا سال 2۰23 یک برنامه راهبردی ۴ ساله )تکمیل شده 
یا در حال تکمیل( داشته باشند. کنفدراسیون فوتبال 
آسیا به طور فعال با این فدراسیون ها در ارتباط خواهد 
بود تا راهنمایی هایی درباره برنامه ریزی مالی ارائه دهد 
و اطمینان حاصل شود فوتبال آسیا به رشد خود ادامه 
می دهد و در سال های آینده به درجات بالاتری می رسد. 

خبر بد برای رئالی ها
کریم بنزما که در دیدار مقابل سوسیداد مصدوم شده 
بود، داربی مادرید را به احتمال فراوان از دست خواهد داد. 
شنبه شب در چارچوب رقابت های لالیگا، تیم رئال مادرید 
مقابل رئال سوسیداد به برتری 2 بر صفر رسید. این بازی 
البته با تلخ کامی برای کهکشانی ها پایان یافت، زیرا کریم 
بنزما آس��یب دید و از مسابقه بیرون رفت. طبق آخرین 
اخبار رسانه های اسپانیایی، بنزما از ناحیه همسترینگ 
دچار مش��کل ش��ده و آس��یب دیدگی او جدی است. او 
ب��ه احتمال فراوان دیدار حس��اس هفت��ه آینده مقابل 
اتلتیکومادرید را از دست خواهد داد و در این بازی حضور 
نخواهد داشت. رئال  مادرید امشب در لیگ قهرمانان اروپا 
میزبان اینترمیلان خواهد بود که بنزما در این بازی نیز 
حضور نخواهد داشت. البته هر 2 تیم به مرحله بعد صعود 
کرده اند و این مسابقه برای صدرنشینی است. لوکا یوویچ 
که در دیدار مقابل سوسیداد نمایشی عالی از خود نشان 
داد، به احتمال فراوان جانشین بنزما در خط حمله خواهد 
ش��د البته باید دید کارلتو چه تصمیمی برای جانشینی 
مهاجم گلزن خود خواهد گرفت. بنزما اکنون با ۱2 گل 

بهترین گلزن رئال در لالیگاست. 

بسکتبال با ویلچر ایران
قهرمان شد

ملی پوشان بسکتبال با ویلچر کشورمان با پیروزی در 
مرحله فینال مدال طلا و عنوان قهرمانی مسابقات آسیا 

را از آن خود کردند. 
در ادامه رقابت های پاراآسیایی جوانان که در بحرین 
جریان دارد، تیم  ملی بسکتبال با ویلچر کشورمان دیروز در 
فینال به مصاف تیم  ملی عراق رفت. در این بازی که یک 
طرفه دنبال شد، جوانان بسکتبالیست ایران با نتیجه ۱۱۷ 
بر ۱8 به پیروزی رسیدند و مقتدرانه قهرمان آسیا شدند. 

شجاعی مدیرعاملی پرسپولیس
را نپذیرفت

رئیس پیشین فدراسیون تیراندازی با کمان پیشنهاد 
مدیرعاملی باشگاه پرسپولیس را نپذیرفت. به گزارش 
تس��نیم، این روزها صحبت های زیادی درباره وضعیت 
مدیریتی باشگاه پرسپولیس انجام می شود. در این مدت 
اس��امی زیادی مطرح شده که مهم ترین آنها مربوط به 
محمدعلی شجاعی، استاندار خراسان شمالی می شود 
که با وجود نظر دولت و تاکید وزارت کش��ور بر ادامه 
فعالیتش در استان، این مسؤولیت را تحویل داد و راهی 
پایتخت ش��د. اگر چه صحبت هایی با شجاعی از سوی 
وزارت ورزش انجام ش��ده اما طبق پیگیری ها وی زیر 
بار این مسؤولیت سنگین یعنی مدیرعاملی پرسپولیس 
نرفته و تمایلی به حضور در این پست ندارد. پیگیری ها 
نش��ان می دهد با وج��ود اینکه ش��جاعی مدیرعاملی 
پرس��پولیس را نپذیرفته اما گفته می شود برای یکی از 
پست های ورزشی مهم مدنظر است و اگر اتفاق خاصی 
رخ ندهد، باید منتظر حضور دوباره او در ورزش باشیم. 

اخبار

ورزشی

زهره فلاح زاده: اشتباهات داوری در لیگ برتر فوتبال ایران در همین 8 هفته برگزار شده، صدای اعتراض خیلی از مربیان را درآورده است، تا جایی که تیمی مثل استقلال بیانیه می دهد و التماس 
می کند با توجه به اشتباهات متعدد داوری، »وی ای آر« را به ایران بیاورید. اینکه چه زمانی واقعا »وی ای آر« به ایران بیاید هنوز مشخص نیست و باید دید آیا فدراسیون به فکر بهتر شدن اوضاع داوری 

و کم کردن صدای اعتراض تیم هاست یا خیر. »وطن امروز« در این باره با علی خسروی، کارشناس داوری گفت وگو کرد. 

ادامه از صفحه اول
واقعی��ت این اس��ت که هر س��ال 
ب��ا آلوده ش��دن هوا، بحث ه��ا و تحلیل های کارشناس��ی و 
غیرکارشناسی بالا می گیرد اما بهبود موقت شرایط، موجب 

فراموشی اصل موضوع می شود. 
ما در روزهایی که ش��اخص آلودگی هوا عدد بالاتری را 
نشان می دهد، بیش از هر زمان دیگر یک دروغ 3 کلمه ای را 
تکرار می کنیم: »قانون هوای پاک«! نه قانون محکمی است، 
نه هوای مطلوبی وجود دارد و نه پاک اس��ت! همچنین آن 
23 س��ازمان که در قانون هوای پاک مسؤولیت دارند، فقط 
عنوانش را یدک می کشند و حقوقش را در جیب می گذارند!
فلان خانم و آقای مس��ؤول در فلان سازمان، ساعت ها و 
روزهای متعددی را در جلساتی سپری می کند که با عنوان 
هوای پاک برگزار می شود اما امسال فقط 2 روز هوای پاک 
داشته ایم. آیا حقوق و مزایایی که اینچنین شامل حال افراد 
و سازمان ها می شود حلال و پاک است؟ آیا در شرایطی که 

م��ردم هوای آلوده را تنف��س می کنند، این لقمه ها و نان ها 
پاک است؟

بنابراین اگر آقایان و خانم ها در این 23 سازمان مسؤول در 
زمینه هوای پاک، از کم کاری فاصله بگیرند، مسؤولیت پذیر 
باش��ند، عادت فریب و دروغ سال های اخیر را کنار بگذارند 
و مانند رأس دولت، مردمی شوند، آن وقت می توان امیدوار 
بود هوا هم صاف و پاک ش��ود. آن زمان اس��ت که می توان 
 مدع��ی ش��د »قانون هوای پ��اک« یک دروغ 3 بخش��ی و

3 کلمه ای نیست. 
»مس��ؤولیت پذیری« یک��ی از مهم تری��ن کلیدواژه ها و 
راهبردهایی اس��ت که برای مقابله ب��ا آلودگی هوا و اجرای 
قانون هوای پاک به کار می آید. تا زمانی که این سازمان ها و 
مدیران شان احساس مسؤولیت واقعی و غیرشعاری نداشته 
باشند، عدد شاخص همین است که روی صفحه تلفن همراه 
و کامپیوترهای مان می خوانیم و می بینیم؛ عددی که در میانه  

کم کاری ها در رقص است!

رقص شاخص

گلزنی علیرضا جهانبخش در شب باشکوه فاینورد
علیرض��ا جهانبخش توانس��ت ب��رای فاینورد هلند گلزنی کن��د. رقابت های هفته پانزدهم اردیوی��زه هلند در حالی با برگ��زاری 3 دیدار 
ب��ه اتم��ام رس��ید ک��ه در مهم ترین آنها فاینورد توانس��ت با 5 گل حریف خود »فورتونا س��یتارد« را شکس��ت ده��د. هافبک ملی پوش 
ایران��ی فاین��ورد ک��ه دقیقه 3۰ به جای »کوکو« وارد زمین ش��د، توانس��ت در آخرین دقیقه بازی گل پنجم فاینورد را به ثمر برس��اند. 

علی  خسروی در گفت وگو با »وطن امروز« از معضلات نبود »وی ای آر« در فوتبال ایران گفت

اول فرهنگ VAR را بیاوریم، بعد خودش را

مه�دی طاهرخانی: عدالت مهم ترین خواس��ته هر فردی در هر 
حوزه ای اس��ت و این به صورت کامل و حقیقی محقق نمی شود 
مگر با حضور یک قاضی منصف که آگاهی زیادی نسبت به دیگران 
دارد. در حوزه فوتبال این قاضی ابتدا داور مسابقه بود اما حالا چند 
سال است تکنولوژی عصای دست آنان شده است. نه اینکه عامل 
انسانی به صورت فیزیکی حذف شده باشد )البته در آینده این اتفاق 
دور از ذهن نخواهد بود( اما در صحنه های حساس و مبهم، این 
تکنولوژی داور ویدئویی است که به کمک منطق و شعور انسانی 

می آید تا عدالت را به صورت تمام و کمال اجرا کند. 
اگر این قاضی بی نقص وجود داشته باشد آیا مربیان و بازیکنان 
می توانند کم کاری خود را پشت اشتباهات داوری پنهان کنند و 
تنها عامل ناکامی خود را فلان تصمیم اشتباه داور بدانند؟ قطعا 
خیر! بنابراین از جام جهانی 2۰۱8 به صورت رس��می و با وجود 
مخالفت های بسیار زیاد نهاد تصمیم گیر در حوزه فوتبال، سرانجام 
تکنولوژی به فوتبال اضافه شد تا حتی المقدور حق به حقدار برسد. 
سوال این است: چرا در فوتبال ایران بعد از گذشت ۴ سال از 
ورود تکنولوژی، هنوز هیچ اتفاقی در این حوزه رخ نداده و پرسش 
دیگر اینکه چه زمانی از وعده های تو خالی به عملگرایی می رسیم؟

بگذارید از همین داربی شنبه شب شروع کنیم؛ مسابقه ای که اگر 
از بخش کوچکی از نیمه دومش چشم پوشی کنیم، می شود عنوان 

کرد یک نبرد کاملا محتاطانه را از سوی 2 تیم نظاره کردیم. اما یک 
اتفاق بسیار مهم در دقایق پایانی این پیکار رخ داد؛ برخورد بسیار 
سریع و آنی مدافع قرمزپوش با مهاجم آبی ها. موعود بنیادی فر به 
عنوان قاضی بازی که در فاصله حدود ۱۰ متری یا کمتر از این 
صحنه حضور داشت، این برخورد را عادی دانست اما برخلاف نظر 
او، اکثر کارشناسان داوری اعتقاد به پنالتی به نفع استقلال داشتند. 
اینکه آن پنالتی گل می شد یا نه و یا اینکه در دقایق باقی مانده آیا 
پرسپولیس توان جبران آن را داشت یا خیر هم مشخص نیست اما 
فرهاد مجیدی که تیمش در طول 9۰ دقیقه هیچ شباهتی به یک 
مجموعه جسور که به دنبال برد است، نداشت، درست یا غلط تنها 
به همان تک صحنه بسنده کرد و مدعی شد حق تیمش خورده 
شده است. آیا او درست می گوید؟ بله!. بدون شک اگر داور پنالتی 
می گرفت استقلال شانس بیشتری برای برد داشت. در همین تک 
صحنه حساس و سرنوشت ساز که می توانست نتیجه را تغییر دهد، 

جای خالی کمک داور ویدئویی را بخوبی احساس کردیم. 
مخاطبان حرفه ای فوتبال جای خود، حتی افراد فعال در حوزه 
رسانه که حرفه شان پیگیری اخبار و اتفاقات فوتبال است هم حقیقتا 
نمی دانند چرا هنوز VAR وارد فوتبال ما نشده و مهم تر از آن چه 

زمانی این طلسم می شکند؟
ش��هاب عزیزی خادم، رئیس فدراس��یون فوتبال قبل از بازی 

حساس تیم  ملی فوتبال ایران و کره جنوبی که مهرماه در تهران 
برگزار شد، صریحا عنوان کرد در این بازی از کمک داور ویدئویی 
بهره می بریم. بازی اما بدون وار )به صورت آنلاین( انجام شد و ما 
بیشتر از کره ای ها بابت این فقدان ضرر کردیم. بعد از آن مسابقه 
بود که رس��انه ها خبر مهمی را مخابره کردند؛ ش��رکت به ظاهر 
هنگ کنگی توانایی پیاده س��ازی وار در فوتبال ایران را ندارد و از 
س��وی دیگر مالکیت این شرکت رگ و ریشه ای در رژیم غاصب 
صهیونیس��تی دارد. در این باره نمایندگان مجلس، قول بررسی 
موض��وع را دادند و حالا باید پرس��ید بع��د از این همه مدت چرا 
کار فوتبال ما به آنجا رس��یده که نمی تواند از یک کانال درس��ت 
و بی اش��کال، مش��کل کمک داور ویدئویی را یکبار برای همیشه 

حل کند؟
نه تنها داربی که در اکثر مس��ابقات لیگ بیست و یکم فوتبال، 
اش��تباهات زیادی در حوزه داوری رخ داده و تیمی نیست که تا 
امروز بیانیه ای را علیه این موضوع صادر نکرده باش��د. چون آنها 
احساس می کنند همین اشتباهات تنها عامل ناکامی شان است، با 
همه توان روی این موضوع بزرگنمایی می کنند و چون به گونه ای 
در آن صحنه های رخ داده حق با آنهاست، بیننده تصور می کند 
واقعا مشکل همین اشتباه داور است و بس! برای حل این معضل 
هیچ راهی برای ما نمی ماند، جز همان کاری که پیش از این سایر 

لیگ های معتبر فوتبال جهان سراغش رفتند؛ استفاده از مواهب 
تکنولوژی و به صفر رساندن اشتباهات انسانی در امر قضاوت. 

شاید ذکر چند مثال کافی باشد تا نشان دهیم چگونه حضور 
کمک داور ویدئویی می تواند برای همیشه معترضان را آرام کند. 
درست در همان روزی که داربی ما برگزار شد، 2 تیم  ملی فوتبال 
قطر و عمان مقابل هم صف آرایی کردند. قطری ها در دقایق پایانی 
توپی را به تیرک افقی دروازه عمان زدند که با وجود حضور بیش 
از 2۰ دوربین تلویزیونی باز هم نمی شد متوجه عبور توپ از خط 
دروازه شد اما داور مسابقه به کمک تکنولوژی پیشرفته، میانه میدان 
را به علامت گل شدن آن توپ نشان داد. کارشناسان عمانی اما 
همچنان اعتقاد داشتند شاید وار هم دچار اشتباه شده است. تا 
اینک��ه تلویزیون قطر یک تصویر 3 بعدی را که هوش مصنوعی 
از روی خط دروازه گرفته بود نش��ان داد و حیرت آور آن بود که 
برخلاف چشم انسان که براحتی فریب می خورد، این تکنولوژی 
نشان داد تمام توپ به صورت میلیمتری از خط دروازه عبور کرده 
است. کارشناسان معترض عمانی که صحنه بازسازی شده توسط 
هوش مصنوعی را دیدند، سرانجام قبول کردند بله! تیم  ملی آنها 
گل صحیحی را دریافت کرده است. همان لحظه در لالیگای اسپانیا 
گلی که به ظاهر صحیح بود را کمک داور ویدئویی به نفع بارسا و 
به ضرر بتیس آفساید اعلام کرد و این بار هم تکنولوژی بود که 
با خط کشی میلیمتری نشان داد زانوی بازیکن رئال بتیس چند 

سانتیمتر جلوتر از خط آفساید بود. 
مربی و بازیکن ایرانی به همراه میلیون ها نفر هر شب از تلویزیون 
در حال تماشا و رصد این تکنولوژی عدالت محور هستند و باید به 
آنها حق داد وقتی فوتبال خودمان را دنبال می کنند، ناگهان به 
ذوق شان می خورد و احساس می کنند گویا سال ها از فوتبال روز 

جهان دور افتاده ایم. 
پشت دیوار تحریم ها پنهان شدن و تکرار این جمله که به واسطه 
تحریم ها هیچ شرکتی حاضر به همکاری با ایران نیست، ساده ترین 
کار است. در درستی این موضوع که متاسفانه سیاست خصمانه 
علیه کشورمان حتی به حوزه ورزش بسط پیدا کرده، هیچ بحثی 
نیست اما آیا عزیزی خادم این را نمی دانست که باید در چنین فضای 

سختی، سکان هدایت فدراسیون فوتبال ما را در دست بگیرد؟
بدون ش��ک با دیپلماسی صحیح و روش های متعدد می شد 
خیل��ی پیش تر از اینها با هر کانالی که امکانش وجود داش��ت، 
کمک داور ویدئویی را وارد فوتبال ایران کرد. نه کش��ور فقیری 
در حوزه منابع مالی و انسانی هستیم و نه وارد کردن تکنولوژی 
وار موضوعی پیچیده تر از فعالیت های صلح آمیز هسته ای است. 
از این رو باید سیاست وقت کشی و نمی گذارند و بودجه نداریم 
و این دست بهانه ها را کنار بگذاریم و با بسیج واقعی این مشکل 

را حل کنیم. 
روز به روز به صف تیم های معترض اضافه می شود، مربیان همه 
ضعف های خود را به فلان تصمیم اشتباه گره می زنند و در این فضا 

این داوری ما است که سقوط آزاد را تجربه می کند.

نبود VAR  از فوتبال ایران قربانی می گیرد

سوت کور
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